المستخلص

    انتشرت في السنوات الأخيرة حمى الضنك في بعض أحياء مدينة جدة و يتناول هذا البحث تطور انتشار المرض من عام 2004 إلى 2006 حيث لوحظ في السنة الأخيرة زيادة في أعداد الإصابات مما أدى إلى اهتمام الدولة ممثلة بوزارة الصحة بمكافحة البعوض الناقل له

وقد أوضحت الدراسة تركز الإصابات في الأحياء الواقعة في وسط و جنوب المدينة وهي الأحياء التي تمثل النواة القديمة لمدينة جدة بينما تقل الإصابات بوضوح في الإحياء الشمالية الحديثة التخطيط

 تتميز الإحياء التي ترتفع فيها الإصابات بتدني مستوى المعيشة و تدني المستوى العمراني للسكان و ضيق الشوارع و سوء مستوى الصرف الصحي مما يكون بقع مائية (مستنقعات) و التي تعد بيئة  مناسبة لتكاثر البعوض،بالإضافة إلى توفر أهم الظروف البيئة التي تساعد على تكاثر الناقل مثل ارتفاع درجات الحرارة (◦37) و ارتفاع معدلات الرطوبة النسبية و سوء الصرف الصحي و المياه المتخلفة من استخدام المكيفات و معنى ذلك أن البيئتين الطبيعية و البشرية في هذه الأحياء تساعد على انتشار البعوضة الناقلة لمرض حمى الضنك (اديدس دينج) Dengue Fever  

و أوضحت الدراسة أيضا ارتفاع الإصابات في السعوديين عنها من غير السعوديين و كذلك ارتفاع الإصابات بين الذكور عن الإناث و يمكن إرجاء ذلك بان السعوديين و الذكور يفضلون السهر خارج المنازل بالإضافة إلى طبيعة عملهم حيث ينشط الناقل إثناء الليل باحثة عن غذائها (دم الإنسان)

وقد خرجت الدراسة بالعديد من التوصيات مثل تجفيف المستنقعات و رش الشوارع و مناطق تكاثرها و تكثيف عملية المكافحة من قبل وزارة الصحة و توعية السكان عن طريق وسائل الإعلان المرئية و المكتوبة (نشرات توعية) تتحدث عن خطورة هذا المرض.
Abstract
      Spread in recent years dengue fever in some suburbs of Jeddah, and this research addresses the evolution of the spread of the disease in 2004 to 2006 as noted in the final year increase in the number of injuries resulting in the interest of the state, represented by the Ministry of Health to combat the mosquitoes that transmit it.

The study has focused casualties in neighborhoods located in the centre and south of the city neighborhoods that represent a nucleus of the ancient city of Jeddah, while clearly less injuries in the northern neighborhoods of modern planning.

Characterized neighborhoods with high casualties low standard of living and low-level urban population and narrow streets and poor level of sanitation, which have patches of water (wetlands), which is suitable environment for mosquito breeding, and the most important environmental conditions conducive to breeding carrier such as high temperature ( ◦ 37) and high rates of relative humidity and poor sanitation and water backward from the use of air-conditioners, meaning that the natural and human environments in these neighborhoods help the spread of the mosquito vectors of dengue disease Dengue Fever

The study, and also the high casualties in Saudi by non-Saudis, as well as rising casualties among males from females and could be deferred so that the Saudis prefer to ensure male and outside houses in addition to the nature of their work, where the carrier is active at night looking for food (human blood).

Having exited the study of many of the recommendations such as the draining of swamps and sprayed the streets and breeding areas and intensify the fight by the Ministry of Health and sensitize the population by means of visual and written declaration (awareness bulletins) talk about the seriousness of this disease.

